
Rektor univerze dr. ing .prof. Mirjan Gruden:

Ob ustanovitvi tudi največji optimisti 
niso pričakovali takega vzpona ISKRE
Ko je pred 25 leti nastajala 

Iskra, je  bil med nami ta 
večji, oni spet m anjši opti
mist glede njene bodočnosti. 
Vendar si tudi največji opti
mist ni mogel niti v najdrz
nejših sanjah predstavljati 
tolikšnega razvoja, kot smo 
ga doživeli v teh letih.

Iskra danes ni samo naše 
največje podjetje; pomemb
nejše je to, da im a zaradi 
svoje pozicije edino poslan
stvo, da skrbi za sm otrn raz
voj tiste veje industrije, ki 
je danes v svetu mod najbolj 
propulzivnimi.

Za majhen narod, kakršen 
je naš, ki vsekakor ne razpo
laga z gigantskimi kapital
nimi možnostmi, prihaja  v 
poštev samo taka industrij
ska usm erjenost, pri kateri 
je na tono proizvoda vlože
nega največ miselnega dela. 
V naši stroki prav pogosto 
stane kilogram izdelkov ne
kajkrat več kot kilogram zla
ta. Pomislimo samo na inte
grirana vezja! Pomen te  veje 
dejavnosti je  zato jasen; po
sebno še, če se naše gospo
darstvo bolj in bolj obrača v 
izvoz.

Seveda si je  pa Iskra že od 
prvih dni uspešnega razvoja 
naložila poleg skrbi za razvoj 
stroke še drugo, težjo in bolj 
požrtvovalno nalogo, namreč, 
da skrbi za slabo razvita 
področja naše ožje domovine. 
V teku let je  postavljala to
varno za tovarno kot svoje 
podružnice po vsej naši do
movini, vedno tam , k jer so 
domačini zastonj iskali so

dobne zaposlitve. Sad teh 
Iskrinih naporov je  danes 
dolga vrsta tovarn od Bele 
Krajine do Nove Gorice, ki 
vse uspešno sodelujejo v 
smislu skupnih ciljev, želeti 
je  samo, da bi bili vsi ti udje 
čim tesneje povezani v skup
no telo in da bi v slogi do
živeli še več tako pomemb
nih obletnic kot je  letošnja.

R ektor univerze dr. ing. prof. 
M irjan Gruden

zaključila s prek 1,2 milijona 
ostanka dohodka, kar zado
šča za kritje  bilančnih izgub 
iz preteklih let te r  daje tudi 
približno 0,3 milijona dinar
jev za sklade. Doseženi finanč
ni uspeh je za 3 k ra t boljši 
od planiranega po sanacij
skem programu.

Pri uspešni izpolnitvi sana
cijskega program a je  tovarni 
pomagala organizacija ISKRA 
COMMERCE, saj je  pogodba 
o kupoprodaji proizvodov in 
storitev bila povsem izpolnje
na. Posebno dobre rezultate 
je  tovarna dosegla v izvozu, 
ko je  v letu 1970 izvozila za 
827.593 $, kar predstavlja sko
raj 40 % celotne prodaje. Ta

Večji izvoz na konvertibilna področja
Vršilec dolžnosti direktorja tovarne polprevodnikov 
v Trbovljah ing. Janku Puclju je naše uredništvo 
postavilo štiri vprašanja, na katera nam je odgovoril 
naslednje:
KAKO OCENJUJETE razvoj tehnike pa kaže vse
POSLOVNO LETO 1970? širšo uporabo polprcvodni- 
V poslovnem letu 1970 je ških elementov. K ljub izred- 

tovarna poslovala po sanacij- ni recesiji na področju upo- 
skem program u, ker je  po- rabe polprevodniških elemen- 
slovno leto 1969 zaključila z tov v letu 1970, saj so vodilne 
izgubo. Sanacijski program  je am eriške firme zaradi zmanj- 
tem eljil na dejstvu, da je  pro- sanja vojaškega program a v 
izvodni program  tovarne za NASI razširile prodajno mre- 
Združeno podjetje ISKRA in žo v Evropi, je  tovarna v 
za SR Slovenijo perspektiven, minulem letu povsem izpol- 
saj je  polprevodniška tehnika nila začrtani sanacijski pro- 
p ri nas šele v razvojni fazi, gram. Poslovno leto 1970 je

Seja komisije za izume 
in tehnične izboljšave ZP ISKRA

Komisija združenega pod
jetja Iskra za izume in teh
nične izboljšave se je 4. m ar
ca vnovič sestala. Obravna
vala je med drugim tudi 
vzroke za tako skromno izu
miteljsko in racionalizator- 
Sko dejavnost v okviru ZP 
iskra, nadalje pa predlog za 
Program dela te komisije v 
letošnjem letu.

Zanimive so ugotovitve, ki 
Idi je dala anketa o izumi
teljski in racionalizatorski 
dejavnosti v Iskri. Iz odgo
vorov je razvidno, da je  bilo 
v obdobju 1968—1970 skupno 
Prijavljenih 32 patentov, 159 
tehničnih izboljšav, predla
ganih pa 185 koristnih pred
logov, od katerih je  bilo 
osvojenih v proizvodnji 71. 
Vsi ti izumi, tehnične izbolj
šave in sprejeti koristni pred- 
l°gi v okviru organizacij ZP 
Iskra so v tem obdobju treh

let ustvarili 4,678.445 dinar
jev prihrankov, zato pa so 
avtorji prejeli skupno komaj 
177.710 dinarjev odškodnin, 
oz. nagrad, kar predstavlja 
le 3,8 % od ustvarjenega pri
hranka.

V omenjenem triletnem  ob
dobju so največ izumov pri
spevali v ZZA in sicer 24, 
m edtem ko v Elektromeha- 
niki 4, v tovarni Elementi 3 
in  v Avtoelektriki 1. Največ 
tehničnih izboljšav je  k ce
lotni beri v ZP Iskra prispe
vala tovarna Aparati — 44, sle
dijo pa: Avtoelektrika 32, 
Naprave 22, Elektrom chanika 
18, Elem enti 12, E lektro
m otorji 11, Usmerniki 7, 
Sprejem niki 6, Avtomatika 5, 
E lektronika 2. Eloktromeha- 
nika je  nadalje dala 100 ko
ristn ih  predlogov, od katerih

je  bilo 32 osvojenih, sledijo 
pa ji  Avtoelektrika z 29 ko
ristn im i predlogi in 24 osvo
jenim i, Aparati s 27 (5 osvo
jenih), Avtomatika 8 (1 osvo
jen), Naprave 11 (1 osvojen), 
Instrum enti 4, itd .

Anketa o izum iteljski in 
racionalizatorski dejavnosti 
pa  je  razen tega odgovorila 
tud i na vprašanja, zakaj ta
ko skrom na izum iteljska in 
racionalizatorska dejavnost, 
čeprav vemo, da je prav  ta 
dejavnost danes, v dobi sta
bilizacije in drugih gospodar
skih ukrepov, še kako po
mem bna zlasti v podjetju, 
kakršno je  naše.

Iz tovrstnih odgovorov v 
anketi razberemo, da izumi
teljska in racionalizatorska 
dejavnost v Iskri tako peša, 
oz. je  tako slabotna pred-

(Dalje na 6. strani)

V. d. d irek torja  tovarne Pol
prevodniki, inž. Janez Pucelj
podatek še toliko bolj prikaže 
uspešnost tovarne te r njene 
prodajne organizacije IC gle
de na zelo veliko konkurenč
nost v lanskem letu  na pod
ročju polprevodnikov.

K uspešnemu poslovanju je 
pripomogel tudi kredit iz 
sklada republiških skupnih 
rezerv. Kredit iz sklada skup
nih rezerv se je  pokazal kot 
izredno uspešna oblika pre-

(Dalje na 5. strani)

Iz razprave 
predsednika Tita na 
seji predsedstva ZKJ

Naš delavski 
razred mora 
uvideti in 
občutiti, da je 
ustava 
predvsem 
njegova

ZK že dolgo ni imela tako 
močnega orožja ko t sedaj, v 
teh sprem em bah družbenega 
in gospodarskega sistema.

Na zadnji seji predsedstva 
ZKJ, dne 2. m arca t. I., na 
kateri so razpravljali o osnu t
ku ustavnih am andm ajev, je  
prvi govoril predsednik ZKJ 
in predsednik republike Jo
sip Broz Tito, ugotavljajoč, 
da osnutek ustavnih am and
majev jasno začrtuje nadalj
nji razvoj naše socialistične 
skupnosti.

Predsednik Tito je  izrazil 
svoje prepričanje, da bo prav 
tako kot delo koordinacijske 
komisije, ki je  potekalo min* 
no in demokratično, tekla 
tudi najširša javna razprava 
o predvidenih sprem em bah 
naše ustave. Podaljšanje jav
ne razprave pa tudi ne po
meni, da se izvršni svet in 
drugi organi ne m orejo v 
smislu predloženih am and
majev pripravljati na njihovo 
uresničitev. Vsekakor pa j«  
treba gospodarstvu omogo
čiti, da se bo lahko čim prej 
organiziralo na osnovi pred
laganih sprememb.

V svojih izvajanjih je  pred
sednik Tito dejal, da je  pred
lagana nova ustava, ustava 
našega delavskega razreda in 
v skladu z njo bomo m orali 
reorganizirati tudi našo Zvo- 
zo komunistov. Te spremen», 
be m orajo biti skladne a 
spremembami, ki jih  predvi
devamo v ekonomskem in 
političnem sistemu. Menil ja  
tudi, da je  treba javno raz
pravo o predlaganih ustavnih 
am andm ajih končati v za to  
predvidenem roku, poudarja
joč pri tem obilen delež, ki 
ga p ri tem im ajo tisk in d ru 
ga sredstva javnega obvešča
nja.

Tito je  dejal: Naš delavski 
razred m ora uvideti in  obču
titi, da je to  njegova ustava* 
da je  to  predvsem ustava tii 
stih, na katerih pravzaprav 
tem elji celotna nadgradnja,1 
vsa naša socialistična skup
nost. Delovni ljudje m orajo 
v resnici v tej ustavi najti 
sebe in zagotovilo, da njihove 
pravice v bodeče ne bodo 
tako grobo okm jevane, kot 
se je  to  dogajalo doslej. ,



» Polprevodniki« Trbovlje

DS sprejel statut tovarne
Obdobje živahnih diskusij o sta tu tu  v Trbovljah je  kon

čano. Delavski svet ga je  na svojem rednem zasedanju 16. 2.
1971 dokončno sprejel. Začelo se je  torej novo obdobje za 
ISKRO Trbovlje, saj njena nova »ustava« predvideva kvali
tetne spremembe.

V erjetno ni naključje, da 
ISKRA Trbovlje p rav  sedaj 
objavlja svoj novi sta tu t. No
vo vodstvo zelo dobro deluje, 
za nami je  uspešno poslovno 
leto 1970, razpredena je m re
ža novih poslovnih partner
jev. Ti so bili seveda poleg

M arinka Škrinjar

zakonskih določil glavni raz
log za sprejetje  novega sta
tuta.

Delavci v tovarni bodo po 
novem sta tu tu  volili svoje 
predstavnike v DS podjetja 
prek  treh  delovnih enot, ki 
so pravilno porazdeljene po 
vsej tovarni. Tako bo zago
tovljen pripravljen nastop 
predstavnikov teh enot, ki

Iz drugih časopisov

Pet
in enajst 
t iso č ! ?

Ko so na nedavni skupni 
6eji odborov izvršnega sveta 
za gospodarstvo te r prosveto, 
ku ltu ro  in znanost ugotav
ljali, da se Jugoslavija zelo 
slabo vključuje v moderno 
znanstveno-tehnično revolu
cijo in da na tem  področju 
že usodno zaostajam o za raz
vitim i deželami, je  eden iz
med govornikov omenil, da 
im amo v Sloveniji le štiri 
podjetja, k i so v zadnjih le
tih prijavila po p e t tehničnih 
izumov. To so Iskra, Tomos, 
L itostroj in  Krka. Tako je  
število delovnih organizacij, 
ki jih  lahko damo drugim za 
zgled, zelo skromno, saj je  
pri nas še veliko podjetij, ki 
nim ajo letno niti ene same 
tehnične izboljšave, da ne go
vorimo o novih izumih. Malo 
za tem  je  nekdo omenil, da 
so imeli v ZRN v eni sami

bodo svoje problem e obrav
navale na  svojih zborih ter 
tako s prečiščenim m nenjem 
nastopale pred višjim  orga
nom — DS.

Pri sprejem anju sta tu ta  je  
živahno sodelovala tov. Ma
rinka Škrinjar, ki im a o no
vem sta tu tu  naslednje m ne
nje:

»Pri sprejem anju sta tu ta  
smo člani kolektiva živahno 
kom entirali posamezne člene. 
Vsekakor je  vsakega posa
meznika zanimalo vodenje in 
upravljanje tovarne, saj je  
znano, da je  v preteklosti to
varna poslovala v precejšnjih 
težavah. Kolektiv je  zanimalo 
tudi, če bodo z uvedbo nove
ga sta tu ta  pogoji za izboljša
n je  kadrovske struk tu re  bolj
ši.

Naši delavci se žele izobra
ževati, saj jih  že sedaj veliko 
obiskuje srednje in višje šo
le. Vsekakor menim, da bi 
morali vsakom ur omogočiti 
študij. Pri tem ne mislim sa
m o plačane študijske dopuste 
in  plačevanje šolnine, temveč 
tudi boljše pogoje, ki naj bi 
jih  imeli v tovarni sami.

Kolektiv se zaveda, da je  
sta tu t tem elj za uspešno po
slovanje podjetja in, da je  
bilo glede na gospodarske do
godke in druge predpise iz
ven podjetja  nujno sprejeti 
novega. Poleg DS bo tovarna 
imela še dve obliki posredne
ga upravljanja: odbor za go
spodarjenje in odbor za vpra-

tovarni — v Fordovih tovar
nah v Kolnu — v zadnjih le
tih  kar enajst tisoč izumov, 
racionalizacij, novači j in  teh
ničnih izboljšav.

V se
primitivno?

Generalni d irektor zavoda 
»Crvena zastava« v Kragu
jevcu je pred kratkim  dejal: 
»V našem  gospodarstvu so 
režijski stroški prav never
jetni. In  takšni so, ker prim i
tivno upravljam o, prim itivno 
vodimo, obračunavam o in 
nasploh prim itivno delamo.«

10 : 1
Jože Valentinčič je  na zad

n ji seji upravnega odbora 
zvezne gospodarske zbornice 
skušal dokazati, da v seda
n jih  razm erah povečana pro
duktivnost dela ne vpliva na 
znižanje prodajnih  cen; dejal 
je, da podražitev reproduk
cijskega m ateriala za 10 od-

šanja združenega dela. Tovar
na se je  torej odločila, da bo 
nam esto UO imela dva odbo
ra , ki bosta m orala biti do
volj strokovna, da bodo odlo
čitve pravilne, saj bosta imela 
večje pravice, kot jih  je  imel 
dosedaj UO.«

Dosedanji predsednik UO 
inž. Miha žagar pa  o sta tu tu  
pravi takole:

»Oblika sam oupravljanja, 
predpisana z novim statu tom  
tovarne, je  po mojem  mišlje-

ing. Miha žagar
n ju  korak naprej v  našem 
sam oupravljanju.

Praksa je  pokazala, da UO 
večkrat ni bil dovolj kvalifi* 
ciran za reševanje nekaterih 
vprašanj in je  prihajal do od
ločitev po dolgotrajnih raz
pravah. Večkrat pa je  m oral 
svoje sklepe celo preklicati, 
ker so diskusije o sprejetih  
sklepih pokazale, da smo do-

stotkov izčrpa skoraj vse go
spodarske sklade, povečana 
produktivnost dela za 10 od
stotkov, pa znižuje prodajne 
cene — za en odstotek.

(Po »Delu«)

»Čajavec« 
izstopa iz El Niš

Na seji centralnega DS 
E lektronske industrije  Niš 
(19. II. 1970) so razpravljali 
o  izločitvi banjaluške tovarne 
»Rudi Cajavec« iz sestava 
podjetja  E l. »Rudi Cajavec« 
je  namreč postavil zahtevo 
naj se v novem sta tu tu  pred
videva regionalna tehnično- 
ekonomska organizacija, s če
m er bi tovarna »Rudi čaja- 
vec« postala sam ostojna orga
nizacija v okviru podjetja  E l.

Centralni DS E l se s spre
membo sedanje organizacije 
ni strinjal, zato je  pooblastil 
svoje organe in  vodstvo, da 
pripravijo vse potrebno za iz
ločitev banjaluške tovarne iz 
podjetja E l, ki bi po izločit
vi postala sam ostojna delov
na  organizacija.

(Borba, 20. II. 1970)

ločene stvari prezrli in sc za
to  nepravilno odločili. Z de
litvijo dela UO na dva odbo
ra , bo DS tovarne omogoče
no, da za vsak odbor laže iz
bere dovolj kvalificirane čla
ne, ki se bodo hitre je  in bolj 
kvalitetno odločali o vpraša
njih  iz njihovega področja. 
Na ta  način bo tudi DS to
varne laže odločal, saj bo vse 
gradivo, ki ga bo dobil v ob
ravnavo, kvaiitclncje priprav
ljeno.

V novem sta tu tu  podjetja  
je  posebna pozornost posve
čena odgovornosti, ki je  bila 
dosedaj precej šibka točka 
tovarne. Tako lahko zasledi
mo, da bo tovarna imela se 
daj k a r 14 vodilnih delovnih 
mest. To so seveda praktično 
vsi vodje sektorjev in oddel
kov. Za vsa ta  delovna m esta 
bo tudi razpis.«

Strokovni sodelavec pri iz
delavi sta tu ta , šef splošnega 
sektorja tov. Jože Piki, pa 

je  na vprašanje kaj meni o 
novem statu tu , dejal:

»Z našim  statu tom  sem za
dovoljen in sicer iz treh  raz
logov: prvič, ker je  sta tu t za
res kvalitetna sprem em ba od 
prejšnjega s ta tu ta  in je po 
izjavi članov komisije za sta
tu te  in  ostale splošne akte 
p ri občini Trbovlje eden naj
boljših v občini, drugič pa 
zato, ker je  bila razprava 
pred sprejetjem  zelo obširna 
in  kvalitetna in zato sma
tram , da je  novi sta tu t odraz 
volje celotnega kolektiva. 
K ot tre tji razlog mojega za
dovoljstva bi navedel to, da 
novi s ta tu t daje vse možno-

Jože Piki — šef splošnega 
sektorja

sti prožnega gospodarjenja in 
upravljanja in ne bo ovira pri 
modernem načinu gospodar
jenja  in upravljanja.«

Zelo težko je  opisati s ta tu t 
podjetja  v tako kratkem  se
stavku, ker 99 členov sta tu ta  
predstavlja celotno dejavnost 
tovarne za nekaj let vnaprej. 
Upam pa, da smo v tem  k ra t
kem sestavku prikazali osnov
ne  značilnosti novega sta tu ta  
te r  razpoloženje delavcev v 
tovarni pri sprejem anju. Z 
novim statu tom  so podani 
novi okviri za poslovanje 
Iskrine tovarne polprevodni
kov. Kvaliteta sam oupravlja
n ja  daje nov zelo oprijem ljiv 
ton mladi tovarni, ki s svojo 
energijo hoče naprej in želi 
ustvariti to, kar družba od 
n je  pričakuje.

Deželak

Počitniška
skupnost
- da ali ne?

Sredi marca sm o sicer šele 
kljub tem u pa čas tako naglo I 
beži, da bo mimogrede tu y. 
četek počitniške sezone. Pričo. ! 
kovali bi, da so v naši Počit.j 
niški skupnosti že v vrtinca 
priprav za letovanje, ki mj 
članom delovnih kolektivm 
prinese zdravja in novih moli i 
za nadaljnje delovne napore. \ 
Toda ne — v Počitniški skup
nosti še sedaj ne vedo kje so 
in kako bo s to pomembno, 
pa vendar mačehovsko zapo
stavljeno dejavnostjo.

Vprašamo se — ali nam jc 
Počitniška skupnost potrebne 
ali ne? Takšne, kakršna je v 
svojih omejenih možnostih, 
res ne potrebujemo, saj de
lavcem Iskre He more nudili 
vsega, kar bi od nje pričako
vali. Vendar pa je glede m | 
za večino zaposlenh docela 
nedosegljive penzionske cm  
v hotelih, več kot nujno po
trebna. In  če sm o ugotovili, 
da jo  potrebujem o, potem ne 
oklevajmo, pač pa rešimo vsa 
odprta vprašanja, od rešitve 
katerih je odvisna njena de
javnost in nadaljna usoda.

N ajbolj pereče vptašanjt 
je, kdo naj Počitniški skupno- ; 
sti da sredstva, da bo lahko 
pripravila letovanje in, da bo
do v upravi PS zaposleni lah
ko prejemali ustrezne osebne 
dohodke. Ob težnji, naj bi 
penzionske cene v domovih 
Iskre tudi letos ostale čim ni
žje, res ni mogoče zahtevati, 
da bi režijske stroške uprave 
Počitniške skupnosti lahko 
vkalkulirali v ceno pensiona. 
V tem  primeru bi le-te toliko \ 
narasle, da bi bile najmanj 
enake cenam  v hotelih sred
nje kategorije. To bi bilo ne
vzdržno, a če bi kako druga
če rešili jinanciranjc uprave 
PS, k ljub  podražitvam lan
skih cen ne bi bilo treba dvig
niti več kot za 5 do 6 dinar
jev. To bi bilo za člane kolek
tiva Iskra še vedno sprejem
ljivo spričo cen drugje.

Ura bije dvanajsto! Ni vel 
časa za oklevanje! Ali se odlo
čimo in vprašanje Počitniške 
skupnosti rešimo z odločnim 
finančnim  ukrepom , ali pa 
m irno povejmo, da Počitni
ške skupnosti ne moremo ji- 
nancirati in jo  ukinjamo.

Mlačnost do tako pomemb
nega vprašanja kot je rekrea
cija delovnega človeka res m 
več opravičljiva! J. C.

Dopisujte j 
v iskro |

j

Naslov uredništva: Kranj, 

Savska Loka 4. Telefon:

22-221 int. 333



Vas zanimajo 
novi prospekti ?

Od oktobra do konca lanskega leta je  naša propa
gandna služba IC izdala naslednje prospekte:

Plastni potencim etri — A
HOM — kondenzatorji za odpravo RFM — SH/A 
KPSF — papirni kondenzatorji za fluorescenčne sve

tilke — SH/A
KE-15 — elektrolitski kondenzatorji — SH 
KE-15 — elektrolitski kondenzatorji — N 
KE-15 — elektrolitski kondenzatorji — A 
KE-71, KE-131 — elektrolitski kondenzatorji — SH 
KE-71, KE-131 — elektrolitski kondenzatorji — A 
KE-71, KE-131 — elektrolitski kondenzatorji — N 
VD/6 — nizkonapetostni odklopniki — SH 
VDB 1000 — odklopniki — SH 
Releji PR 51 — PR 59 — SL/SH
ND 0063, ND 0024 — Stojala za um erjanje števcev 

električne energije — SL/SH/A
ND 0014, ND 0013 — enofazna naprava za um erjanje 

števcev — SL/SH/A
ND 0073 — trifazna naprava za um erjanje števcev 

_  SL/SH/A
NL 0292, NL 0293, NL 0294 — trifazna stabilizacijska 

naprava — SL/SH/A
Standardne ojačcvalne naprave — SL/SH 
Prenosni Hi-Fi ojačevalniki — SL/SH 
Ojačevalne naprave — radijski sprejem niki, gramofo

ni in magnetofoni — panelne izvedbe — SL/SH
Standardne prenosne ojačevalne naprave — SL/SH 
Ojačevalne naprave — zvočne omarice — SL/SH 
Ojačevalne naprave — omrežna polja in usm erniki

-  SL/SH
Ojačevalne naprave — kontrolni ojačevalniki in pre

klopna polja — SL/SH
Ojačevalne naprave — zvočni stebri — SL/SH 
Individualne in posebne ojačevalne naprave — SL/SH 

Televizijski sprejem nik PANORAMA AQUILA — SL/SH 
Zasebna avtom atska telefonska centrala PABX M/48

-  SL/SH
Zasebna avtom atska telefonska centrala PABX M/48

-  A/Š
Proizvodni program  telefonske posredovalne tehnike

-  SL/SH
Prospekti so natisnjeni v naslednjih jezikih:
SL — slovenski jezik 
SH — srbohrvatski jezik 
A — angleški jezik 
N — nemški jezik 
š  — španski jezik

♦ ♦
♦ ♦
♦ ♦« ♦
« e
♦ ♦
♦ ♦
♦ ♦
t t

♦  ♦  
♦  ♦  
♦  ♦  
♦  ♦

Z občnega zbora sindikalne organizacije tovarne »Avtomatika«

Sindikat mora biti še  aktivnejši 
dejavnik pri reševanju problemov
Izredno bogata razrpava o najbolj perečih vprašanjih

Iz tehničnih razlogov žal z zamudo objavljam o poročilo 
o nedavnem občnem zboru sindikalne organizacije v 
tovarni avtom atike in elektronike na Pržanu. Glede na 
to, da je  občni zbor odlikovala široka razprava o bi
stvenih problem ih v tovarni, smo tem u zapisu tudi 
odmerili malo več prostora kot je  to sicer navada za 
podobne dogodke v naših delovnih organizacijah. Manj 
sm:> se to  pot posluževali ugotovitev v poročilu do
sedanjega predsednika o delu sindikalne osnovne or
ganizacije, smo pa zato večjo pozornost posvetili raz
pravi, v katero so posegli malone vsi prisotni delegati.

Po uvodnih besedah in for
malnostih je  bila ugotovljena 
prisotnost 47 od skupno 63 
izvoljenih delegatov iz vseh 
enot tovarne. Občni zbor je  
tudi letos potekal po delegat
skem sistemu, kar se je  v 
praksi pokazalo .ko t dokaj 
učinkovito.

Iz poročila dosedanjega 
predsednika inž. Janeza No
vaka razberemo, da je  bila 
sindikalna organizacija v Av
tom atiki v preteklem obdob
ju  sicer dokaj aktivna, ven
dar pa tega ne gre posploše
vati, ker se je  na nekaterih 
področjih delo sindikata le 
prem alo občutilo. Zlasti je  
bilo to pom anjkljivost čutiti 
na področju inform iranja de
lovnega kolektiva s samo
upravnimi akti in važnejšimi 
poslovnimi odločitvami, o ka
terih  bi bilo prav in potreb
no, da bi jih  kolektiv poznal 
podrobneje. Tu so mišljeni 
s ta tu t tovarne, pravilnik o 
delitvi OD, gospodarski plan 
za 1. 1971 in drugo, o čemer 
bi proizvajalci morali vedeti 
kaj več. Pri vsem tem s stra 
ni kolektiva skoraj ni bilo

pripom b in predlogov, kot 
da bi bili ti akti tako dobro 
pripravljeni, ali pa zaradi ne
poznavanja in neseznanjeno- 
sti kolektiva njegova zainte
resiranost tako slabotna, če

prav bi prav v tej seda
n ji gospodarski situaciji lah
ko bila aktivizacija vsega ko
lektiva, tem eljita priprava 
vseh poslovnih odločitev, ka
kor tudi največje prizadeva
nje tako vodstva tovarne, kot 
vsega kolektiva, rešilna.

Poslovni rezultati tovarne 
v minulem letu so bili sicer 
zadovoljivi, vendar pa kljub 
tem u v tovarni ne morejo biti 
zadovoljni zaradi pogostih 
zastojev v proizvodnji, kate
rim  je  v glavnem botrovala 
neredna preskrba s potreb
nim reprodukcijskim  m ateri
alom, kar seveda je  nujno 
vplivalo na višino ustvarje
nega dohodka. Glede na splo
šen gospodarski položaj pri 
nas, doseženi rezultati tudi 
ne zagotavljajo posebno do
brega sta rta  v poslovno leto 
1971.

Vso to problematiko tovar
ne je  sindikat sicer sprem

ljal, vendar pa kot prikazuj* 
predsednikovo poročilo, vda 
sih le prem alo dosledno in 
učinkovito. Prav tako tudi 
sam oupravni organi v tovarni 
vselej niso bili dovolj aktivni 
in dosledni p ri izvajanju po
litike tovarne.

Sindikalna organizacija j« 
bila aktivnejša na področju 
skrbi za socialno ogrožena 
člane in pri reševanju stano
vanjskih vprašanj, vendar pa 
tu  le v okviru razpoložljivih 
možnosti. Na teh dveh pod
ročjih je aktivnost razum lji
vo nujno navezana na finanč
na sredstva, katerih pa v tem 
obdobju le ni bilo na razpo
lago toliko, da bi v reševanje 
problematike lahko sindikat 
odločilneje posegel.

Večjo aktivnost pa je do
segla komisija za šport in re
kreacijo. Ziasti športniki to
varne Avtomatika so v raz
ličnih športnih srečanjih do
segli lepe rezultate, se polno
številno udeležili tudi šport
nih manifestacij v ZP in na 
sindikalnih prvenstvih. Vse 
bolj pa se v tovarni razvija 
tudi rekreacija, za kar gre 
predvsem zahvala peščici ze
lo aktivnih posameznikov, ki 
se že dolga leta v tovarni 
ubadajo s tem vprašanjem.

Poročilu predsednika so 
kot navadno sledila še ostala, 
nato pa se je  razvnela prese
netljivo obsežna, živahna in 
odkrita debata o vrsti bole
čih problemov, ki sprem ljajo 
delo tega našega delovnega

(Dalje na 6. stran i)
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Ustavni amandmaji v razpravi
Koordinacijska kom isija skupne komisije za ustavna 

vprašanja vseh zborov zvezne skupščine je  objavila osnutek 
ustavnih sprememb. O tem osnutku je  2. 3. razpravljalo pred
sedstvo ZKJ, 4. 3. pa še ustavna kom isija zvezne skupščine.
Sredi marca bo o predlaganih ustavnih sprem em bah razprav
ljala tudi zvezna konferenca SZDL. V drugi polovici prihod
njega meseca bo o osnutku sprememb glasoval zbor narodov 
zvezne skupščine, tem u pa  bo sledila vsesplošna dvomesečna 
javna razprava o tem dokumentu.

Osnutek ustavnih am and
majev vsebuje enaindvajset 
amandmajev. Treba je  poja
sniti, da je k ustavi, ki je 
bila sprejeta leta 1963, bilo že 
sprejetih 19 amandm ajev in 
da ti novi am andm aji nosijo 
Številke od 20 do 40.

V nadaljevanju bomo na 
l^atko podali najpom em bnej
še določbe predloga novih 
amandmajev k ustavi SFRJ.

URESNIČEVANJE
SUVERENIH PRAVIC
DELOVNIH LJUDI,
Na r o d o v  i n  
Na r o d n o s t i

Dvajseti amandma, to je 
Ptvi v besedilu osnutka, se

glasi: Delovni ljudje, narodi 
in  narodnosti uresničujejo 
svoje suverene pravice v so
cialističnih republikah in v 
socialističnih avtonom nih po
krajinah v skladu z njihovimi 
ustavnim i pravicami, v Socia
listični federativni republiki 
Jugoslaviji pa takrat, ko je 
to  v skupno korist, določeno 
z ustavo.

Socialistična federativna re
publika Jugoslavija je  zvezna 
država kot . državna skupnost 
prostovoljno združenih naro
dov in njihovih socialističnih 
republik kot tudi socialistič
nih avtonomnih pokrajin  
Vojvodine in Kosova, ki sta 
v sestavu Socialistične repub

like Srbije, zasnovana na  ob
lasti in  sam oupravljanju de
lavskega razreda in vseh de
lovnih ljudi te r socialistična 
sam oupravna dem okratična 
skupnost delovnih ljudi in 
občanov ter enakopravnih na
rodov in narodnosti.

Pokrajini s ta  avtonomni so
cialistični samoupravni de* 
mokratični družbenopolitični 
skupnosti, v  katerih  delovni 
ljudje, narodi in narodnosti 
uresničujejo svoje suverene 
pravice, kadar pa je  to v 
skupno korist delovnih ljudi, 
narodov in narodnosti repub
like kot celote, določene z 
ustavo socialistične republike 
— tud i v republiki.

O TEMELJIH 
SOCIALISTIČNIH 
SAMOUPRAVNIH 
ODNOSOV
21. amandm a je  posvečen 

temeljem socialističnih sam o
upravnih odnosov. Te tem e
lje, je  poudarjeno v amand
m aju, tvori družbenoekonom
ski položaj delovnega člove

ka v družbeni reprodukciji, 
ki mu omogoča, da uresniču
je  svoj osebni, m aterialni in 
moralni interes in pravico, da 
uporablja rezultate svojega 
dela in pridobitve splošnega 
materialnega in družbenega 
napredka. Da bi se zagotovil 
takšen položaj, se delovnim 
ljudem  jam či, kot njihova 
neodtujljiva pravica, da pri
dobivajo dohodek in na pod
lagi svojega dela upravljajo 
zadeve in sredstva družbene 
reprodukcije te r odločajo o 
dohodku, ki ga ustvarijo v 
različnih oblikah združenega 
dela in  združevanja sredstev.

SKUPNI EKONOMSKI 
INTERES SE USTVARJA 
NA ENOTNEM 
JUGOSLOVANSKEM 
TRŽIŠČU
24. am andm a pravi, da se 

skupni ekonomski interes de
lovnih ljudi ter narodov in 
narodnosti Jugoslavije ustvar
ja  na enotnem jugoslovan
skem tržišču. Podlago za tak
šno tržišče tvorijo med dru
gim svobodno gibanje in 
združevanje dela in sredstev, 
enotni denar, skupna politika 
ekonomskih stikov s tujino,

razvijanje svobodne konku
rence na trgu ter načrtovanje 
gospodarskega in  družbenega 
razvoja.

Zaposlovanje je  na podlagi 
tega am andm aja svobodno na 
vsem ozemlju države, brez 
diskrim inacije in s pogoji, ki 
veljajo v k raju  zaposlitve. 
Kršenje enotnosti tržišča je 
protiustavno.

Družbeni načrt Jugoslavije 
temelji, kot je  rečeno v 25. 
am andm aju, na družbenem 
dogovoru delovnih ljudi, or
ganizacij združenega dela, in
teresnih in drugih samo
upravnih skupnosti ter na do
govoru republik in avtonom
nih pokrajin  o  gospodarski 
politiki, k i je  v skupno ko
rist.

EMISIJA DENARJA:
PRISPEVKI IN DAVKI
26. amandm a poudarja, da 

emisijsko funkcijo opravija 
N arodna banka Jugoslavije, 
skupno politiko emisije de
narja  pa izvajajo poleg nje 
vse narodne banke republik 
in  pokrajin. Zadeve Narodne 
banke Jugoslavije upravlja, 
kc* je  navedeno, svet guver-



»Elementi« Ljubljana

Nagrade avtorjem
izboljšav

Delavski svet tovarne ele
mentov za elektroniko je  na 
svojem 7. rednem  zasedanju 
22. feb ruarja  t. 1. med dru
gim .-azpravljal tud i o pred
logu tovarniške kom isije za 
izume in tehnične izboljšave 
za nagraditev nekaterih  ra- 
cionalizatorjev, M so s svo
jimi sprejetim i tehničnimi 
izboljšavami pripomogli do 
dokajšnje gospodarske kori
sti. V večini prim erov je šlo

za že osvojene predloge, ki 
jih  v tovarni že s pridom  
uporabljajo p ri redni proiz
vodnji.

Delavski svet je  sklenil 
imenovanim odobriti ustrez
ne odškodnine, ki jim  gredo 
po veljavnem pravilniku o 
izumih in tehničnih izboljša
vah tovarne »Elementi«.

Odškodnine so prejeli na
slednji racionalizatorji:

RAZGLAS
ISKRA, tovarna električnih aparatov 
Ljubljana, Savska 3

razglaša pošto delovno mesto

Vodja nabavnega  oddelka

Kandidati m orajo imeti:

— visokošolska izobrazba električne ali ekonomske 
sm eri in najm anj 4 leta delovnih izkušenj na komer- 
cialno-tehničnih delih

— zaželeno je  znanje enega od svetovnih jezikov.

K andidatom , ki nim ajo urejenih stanovanjskih razm er 
nudim o možnost pridobitve stanovanja.

Pismene ponudbe z opisom dela pošljite kadrovskemu 
oddelku tovarne do 25. 3. 1971.

tehničnih
Janez Alič — 20.728 novih 

dinarjev in  Franc Pavlin — 
5182 dinarjev, za nastalo go
spodarsko korist z uporabo 
njune žage za žaganje upo
rovne keram ike. Ta dva zne
ska imenovanima avtorjem a 
pomenita dokončno izplačilo 
ustrezne odškodnine.

Jože Pirkovič je  prejel 
6700, Peter Stubelj 4700 in  
Janez Dermaž te r Jože Une
tič po 2950 dinarjev, kot od
škodnino, izračunano za dru
go leto izkoriščanja tehnične 
izboljšave pri izdelavi poten
ciometrov.

Niku Selanu je  delavski 
svet odobril enkratno od
škodnino v znesku 850 dinar
jev za dobo dveh let, ker je  
s prireditvijo konstrukcije 
navijalnega strojčka izboljšal 
produktivnost dela pri navi
janju  pupinskih in drugih 
tuljav in tako ustvaril gospo
darsko korist.

Racionalizatorju Avgustu 
Drnovšku so s sprejeto spre
membo 45. čiena pravilnika 
priznali odbitek od že izra
čunane odškodnine v 1. 1969 
v znesku 177 dinarjev.

Kolektiv »Kondenzatorji« Semič bo letos praznoval 20-Ietnico 
obstoja. Na sliki: detajl iz proizvodnega oddelka

O B V E S T IL O
DOPISNIKI!

Čimprej nam pošljite članke o zaključnem računu za 1. 1970!
Uredništvo

tlllll!:MIIIIIIIIIIIII(nill|l|lillllllll:IIIIIIIIIIII!llllllllllllllllllllllIIIIIIIIIIIIIIIIIIII!IIIIIIIIIIII.IIIIIIIIIIIIIIIIIUIIIIIItllllllllllllllllllillllllllllMIIIIIIIIIIIII!llllllllllllllll>!lillllill!!llIHillll!lllltllllllil!IIIIIIIIilil!l!ll!IIIIIIIIII!tlilllli!!illl!ll[ii!!tll«llimiIllim;imilll

nor jev bank, republik in po
krajin.

Republike in avtonomni po
krajini določajo sistem, vire 

in vrste  prispevkov in  dav
kov občanov in organizacij 
združenega dela, federacija 
pa dohodke, ki se ustvarjajo  
z obdavčenjem izdelkov in 
storitev v prom etu, je  p o 
udarjeno v 27. am andm aju.

KDO SO GARANTI
SKUPNIH KORISTI
O uresničevanju skupnih 

koristi narodov in narodno
sti, delovnih ljudi in občanov 
SFRJ govori 28. amandma. 
Te koristi so m ed drugim: 
uresničevanje in  zagotavlja
nje suverenosti, enakoprav
nosti in nacionalne svobode, 
nepovezanosti ipd. Garanti 
teh skupnih koristi m orajo 
biti organi in organizacije fe
deracije ob enakopravni ude
ležbi in odgovornosti repub
lik in avtonom nih pokrajin.

29. am andm a določa funk
cije federacije, ki jih  m ora 
opravljati prek zveznih orga
nov in organizacij. Federacija 
bi med drugim skrbela za 
zagotovitev neodvisnosti in 
ozemeljske celovitosti SFRJ,

varovala njeno suverenost v 
m ednarodnih odnosih, ureja
la tem eljne družbenoekonom
ske in sam oupravne odnose, 
določala tem elje sistem a 
družbenega načrtovanja in 
družbeni načrt Jugoslavije, 
urejala in organizirala JLA 
itd. V uresničevanju svojih 
ustavnih pravic in dolžnosti 
organi federacije oblikujejo 
politiko in sprejem ajo druge 
akte — ugotavlja 30. am and
ma.

KDO ODLOČA 
O SPREMEMBI USTAVE
Način in postopek za spre

membo ustave določa 31. 
amandm a. O spremembi usta
ve odloča zvezna skupščina 
ob soglasju vseh republik in 
avtonomnih pokrajin.

SKLEPI IN  AKTI, KI JIH  
SPREJEMA FEDERACIJA 
OB SOGLASJU REPUBLIK 
IN  POKRAJIN
32. amandm a navaja vpra

šanja z več področij, o kate
rih  organi federacije lahko 
sprejm ejo sklepe in druge 
pravne akte samo ob poprej
šnjem  soglasju republik in 
pokrajin . To so ak ti o  dolo

čanju politike in zakonov, s 
katerim i se urejajo  razm erja 
na področju denarnega siste
m a in emisije denarja, deviz
nega sistema, zunanjetrgovin
skega prom eta in kreditnih 
odnosov s tujino, dalje carin
ske in necarinske zaščite, 
družbene kontrole cen izdel
kov in storitev, kreditiranja 
hitrejšega razvoja nezadostno 
razvitih republik in pokrajin , 
določanja vrste dohodka 
družbenopolitičnih skupnosti 
te r sistema vira in skupnega 
obsega sredstev za financira
n je  federacije.

NALOGE, PRAVICE IN
DOLŽNOSTI
PREDSEDSTVA SFRJ
Novo ustavno institucijo — 

predsedstvo SFRJ — zelo na
drobno u reju je  35. am and
ma.

Potem ko am andm a naj
prej ugotavlja, da bo predsed
stvo zastopalo SFRJ v drža
vi in v tujini, pravi dalje, da 
se to telo ustanavlja na pod
lagi enakopravnega zastopa
n ja  republik in pokrajin  za
radi njihove neposredne ude
ležbe v uresničevanju z usta

vo določenih pravic in dolž
nosti federacije.

Predsedstvo bo imelo po 
tem am andm aju pravico, da 
zvezni skupščini predlaga te
meljne smeri politike ter 
sprejetje zakonov in drugih 
splošnih aktov, kot tudi pra
vico, da predlaga postopek 
za spremembo ustave. Pred
sedstvo bo obravnavalo tudi 
izvajanje politike in zakonov 
zvezne skupščine. O tem bo 
zavzemalo stališče in dajalo 
svoje mnenje. V pristo jno :;: 
predsedstva bodo tudi d-li
ge pravice in dolžnosti, ki jih 
je  doslej imel predsednik re
publike.

JOSIP BROZ-TITO 
JE  LAHKO IZVOLJEN ZA 
PREDSEDNIKA 
REPUBLIKE
Izhajajoč iz zgodovinske 

vloge Josipa Broza Tita — 
poudarja  36. am andm a — 
lahko zvezna skupščina na 
predlog republiških in pokra
jinskih skupščin izvoli tova
riša Tita za predsednika re
publike. Predsednik republike 
je  v  tom prim eru predsednik 
predsedstva SFRJ. 37. am and
m a določa, da se v zvezni iz

vršni svet voli enako število 
članov iz vsake republike in 
ustrezno število iz pokrajin, j

Zvezni izvršni svet je odgo
voren za enotno izvajanje po
litike in splošnih aktov zvei- 
ne skupščine, če  svet meni, 
da ni v stanju uresničiti U- 
upanih nalog, lahko postavi 
vprašanje zaupnice. Zvezne
m u izvršnemu svetu lahko | 
postavi vprašanje zaupnico j 
tudi vsak izmed zborov zvez- 
nc skupščine.

38. amandm a govori o n* 
činu ustanavljanja zveznik 
sekretariatov. _

Nihče nima pravice podpi
sati ali priznati kapitulacijo 
ali okupacijo SFRJ ali posa
meznega njenega dela, nihče 
nima pravice preprečiti dr
žavljanom SFRJ, da bijejo 
boj proti sovražniku. Takšna 
dejanja so protiustavna in 
kazniva po zakonu kot izdaja 
domovine in zločin do naro
da, ugotavlja 39. amandma, 
ki govori o neodvisnosti, su
verenosti in ozemeljske celo 
vitosti naše države.

Zadnji 40. amandm a dolo 
ča, da  bo za izvajanje ^  
ustavnih sprememb sprejel 
poseben ustavni zakon. P-



Govorijo jubilanti 2 5 -letnega dela

Síane Abe, 
jubilant z Iskrino 
številko G001

8. marca 1946, da — prav 
na dan žena, je  bil v Ljub
ljani podpisan odlok, da 
se v K ranju preim enujejo 
Strojne tovarne v ISKRO 
— tovarno za elektroteh
niko in finomehaniko. 
8. marca letos je  minilo 
torej 25 let od za nas ta
ko pomembnega dogodka. 
UredniSki odbor je  bil 
mnenja, naj se za jubilej 
odtisne na naslovno stran  
glasila nova glava in sicer 
rdeče barve, ki je  barva 
veselja, barva uspehov. 
Poleg člankov predstavni
kov podjetja, tovarne in 
občine, ki so bili objavlje
ni v prejšnji številki na 
prvi strani kot uradni 
uvod v veliko proslavo, ki 
bo 4, ju lija  v Preddvoru 
pri jezeru Cer.njava, je  bi
lo uredništvo mnenja, naj 
se v tem času, od 8. m ar
ca do proslave 4. ju lija  so
delavci glasila pogovarjajo 
z jubilanti 25-letnega dela.

»Jaz sem imel 
števi ko GODI!«

»Duš, sem prehlajen« je 
dejal ko sem ga obiskal 
na domu- »Ce nisem 40- 
krat kihnil, naj se kar v 
zemljo vderem!«

Verjel sem mu, saj je 
imel na mizi kar majhno 
lekarno zdravil, pa tudi 
čaj se je  kadil iz skodeli
ce. Za vsak slučaj sem 
stisnil med zobe dve bri- 
njevi ja g o d i. . .  Da je  to 
dobro sem bral v Kneip- 
povih »bukvicah«.

Ko Sem mu razložil za
kaj sem prišel, je  z globo
kim glasom dejal: »Napiši, 
da je  Stane Abe imel v 
Iskri prvo in drugo črko 
abecede v priim ku ter de
lovno številko 0001.

»Krasno! Potem imam 
pred seboj živo kroniko.«

»Kakšno živo, saj vidiš, 
da čaj pijem. Kljub temu 
pa bi lahko nekaj po
vedal. Nekaterim, posebno 
mlajšim ni znano, da so 
prvo obdobje gospodar
stva vodili tovarno delega
ti, ki jih  je imenovalo mi
nistrstvo za industrijo in 
rudarstvo. Se danes se 
spomnim inž. Klavsa, inž. 
Černigoja, prav dobro pa 
mi je ostal v spominu tu 
di inž. Hrovatin, ki je  z 
nekaterimi člani prevzel 
tovarno po odhodu oku
patorja. Kot se spomnim, 
je bil prvi d irektor inž. 
Evgen Černigoj. Jaz sem se 
takrat največ pečal z upo
rabno grafiko. Ker je  bilo 
takratno gospodarstvo vo
deno centralno, so me po

sojali, k jer sem bil potre
ben. Tako sem bii pol leta 
v Beogradu, k jer šeni se 
večkrat srečal s pokojnim 
Borisem Kidričem; bil je 
človek, ki ni poznal počit
ka. Izrisavali smo petlet
ni plan. grafikone, gospo
darske zemljevide, geolo
ške karte i t d , v Ljubljani 
pa sem litografiral prvi 
povojni slovenski abeced
nik. Da ne pozabim: so
udeležen sem bil tudi pri 
izdelavi skic denarja za 
B cono; seveda smo bili 
pod strogim  nadzorstvom.

Ko sem prišel spet v 
Kranj, sem »padel« v 
splošni oddelek. Tam sem 
bil tiskar, risal matrice, 
določal barve, fotografiral, 
projektiral in postavljal 
sejme ipd. šele kasneje, 
oz, ,v 'letu  1952 se je  usta
novil v kranjski tovarni 
propagandni oddelek, ki se 
je  z rastjo  tovarne vzpo
redno večal. Po integraciji 
je  oddelek spadal pod 
PSO, kasneje, ko se je  iz
kristaliziralo m nenje o in
dustrijskem  oblikovanju, 
pa pod ZZA. Zdaj, ko je 
vse posle prevzela organi
zacija lskra-Commerce, je 
prevzela tudi vse osebje 
in  tudi mene, Iskraša s 
številko 00001. No, seveda, 
danes v lskra-Commerce 
te številke nimam več.«

»Pravi popotnik,« sem 
dejal.

»Ja seveda, popotnik! 
Prav to rom anje me je 
»rešilo« raznoraznih na
grad ob delovnih jubile
jih.«

»Slišal sem, da si sode
loval pri Iskrinem  znaku 
in pri propagandnih zna
kih, ki so postavljeni na 
strehi v kranjski tovarni, 
v Ljubljani in na kranj
skem nebotičniku.«

»Ne vem, če boir. točen, 
toda zdi se mi, da je  misel 
o znaku sprožil inž. Ivan 
Gruden leta 1946, jaz sem 
le improviziral nekaj zna
kov, ki so imeli prvotno 6 
krakov, kasneje pa smo 
zbrisali spodnji, šesti 
krak. Peterokraki znak je 
bil osvojen in tak je še 
danes. Kdo pa je prvi 
predlagal naslov Iskra pa

mi res ni znano. Za vrteči 
reklam ni znak na strehi 
»nebotičnika« v kranjski 
tovarni pa sem dobil za 
zamisel in načrt prvo na
grado. Ce me spomin ne 
vara, je  bilo to  v letih 
1951/52, dobil pa sem 
50.000 S dinarjev.«

»Ali se kakšnega dogod
ka še prav posebno spo
minjaš?«

»O, seveda. . .  Za časa 
d irektorja Mariniča je ob 
koncu leta obstajala boja
zen, da v oddelku za elek
trične vrtalne stro je ne 
bo izpolnjen letni plan. 
Takoj so odšli vsi, od ta j
nice do direktorja poma
gat pri m ontiranju EVS 
1 ; pol ure pred rokom je 
bil plan dosežen. Kakšno 
veselje je bilo tak ra t, pa 
sirene so tulile . .. Ce da
nes pomislim  kako smo 
bili v tistih časih veseli 
vsakega uspeha in kakšna 
zavest je  bla v nas . . .  
Da, gore bi prestavljali!«

»Povej, Stane, ti, ki si 
imel delovno številko 0001, 
ali si si v prvih letih ro
jevanja Iskre kdaj pred
stavljal, da bo Iskra to, 
kar je  danes?«

»Ne, niti v sanjah ne! To, 
kar je  danes Iskra, je 
uspeh, ki si ga v prvih po
vojnih letih noben opti
mist ni mogel predstavlja
ti. Ponosen sem, da sem 
bil med pionirji danes ta
ko velikega podjetja.«

Ben

Večji izvoz na 
konvertibilna področja

(Nadaljevanje s 1. strani)
ventivnega ukrepanja, kljub 
tem u da je  imel naziv pre
mostitvenega kredita. Kredit 
je  deloval kot sanacijski kre
dit in pospeševal izpolnjeva
nje vseh ostalih ukrepov iz 
sanacijskega programa. To je 
bila tudi edina kreditna po
moč tovarni v času sanacije.

KAKŠNE REZULTATE
PREDVIDEVATE
V LETU 1971?
To leto tpvarna še vedno 

ne bo poslovala v povsem 
norm alnih razmerah, saj je  
eno leto sanacije prekratka 
doba. Zato podaljšuje svojo 
sanacijo v leto 1971 in srna- 
tra, da bo šele v letu 1971 

■ povsem pripravljena na iz
redno konkurenčno borbo na 
svetovnem in jugoslovanskem 
tržišču. Ukrepi, ki jih  je to
varna pripravila oz., ki se še 
pripravljajo, pa ji narekuje
jo , da se m ora tovarna v letu 
1971 povsem stabilizirati

Predvidena letna stopnja 
rasti prodaje je približno 30 
odstotkov. Za realizacijo tak
šne prodaje pa m ora tovarna 
proizvesti za približno 75 % 
več svojih izdelkov. Razlika 
med povečano proizvodnjo 
te r povečano prodajo pred
stavlja padec cen naših pro
izvodov na svetovnem te r ju 
goslovanskem tržišču. Dose
danji poprečni letni padec 
cen naših proizvodov je zna
šal 15 do 20 %, v zadnjem le
tu  se je  dvignil na prek 40 %. 
Za povečano realizacijo v letu 
1971 nam bo primanjkovalo 
na koncu leta približno 9 mi
lijonov obratnih sredstev. Ta 
prim anjkljaj nameravamo v 
tovarni rešiti na naslednje 
načine:

L Tovarna bo vztrajala, da 
se ji vrnejo tista obratna 
sredstva, ki jih  je finančno 
računovodsko področje zdru
ženega podjetja v letu 1968 
porabilo za generalno rekon
strukcijo tovarn v ZP ISKRA 
in za katere naša tovarna 
plačuje anuitete.

2. Približno 1 milijon pred
videvamo pridobiti na podla
gi novih zveznih predpisov, 
kjer bo omogočeno 25 % krat
koročnih kreditov spremeniti 
v dolgoročne kredite.

3. Premostitveni kredit iz 
leta 1970 smo v celoti vrnili. 
Ponovno smo vložili vlogo pri 
Republiškem skladu skupnih 
rezerv, k jer pričakujem o po
zitivno rešitev.

Navedena obratna sredstva 
bi pripomogla, da bi lahko 
tovarna v letu 1971 končala 
svojo sanacijo.

Analiza poslovanja v letu 
1969, ko je  nastala v tovarni 
izguba, je  pokazala, da se to
varna glede proizvodnega pro
gram a m tehnologije nahaja 
v zelo težki situaciji. Precej
šnje število proizvodov je za
starelih, tako da imamo z nji
mi probleme s prodajo na 
domačih in tu jih  tržiščih. Za
starela je tudi tehnologija iz
delave te r tovarna kljub na
kupu raznih licenc ni uspela 
držati korak s konkurenčnimi 
firmami doma in na tujem.

Lahko ugotavljamo, da tovar
na p ri izbiri licenčnih part
nerjev ni imela najsrečnejše 
roke. Licenca SGS ni dala 
prav nobenega rezultata, saj 
je  bila kupljena stara  oprem a 
te r zastarela tehnologija. Ta
ko ponesrečen nakup licence 
je bil seveda eden glavnih 
razlogov za izgubo, ki se je  
pokazala v letu 1969. Posle
dice takšne licence so v to
varni še sedaj zelo boleče, saj 
se odplačujejo anuitete za ve
liko predrago opremo, ki to
varni nikoli ni dala rezulta
tov.

Licenca firme General Eleo- 
tric nikakor ni mogla zaživeli, 
saj realizacija te licence po
trebuje veliko zagonskega ka
pitala, katerega tovarna ni
kdar ni imela ter so tudi íz- 
gledi v bodoče minimalni. Po
leg tega vsebuje pogodba za 
našo tovarno izredno težke 
pogoje, ki jih  je treba revidi
ra ti, ker več ne odgovarjajo 
obstoječi jugoslovanski zako
nodaji ter konkretnemu sta
nju poiprevodniške tehnike v 
Jugoslaviji. Naša tovarna želi 
od poslovnega partnerja  ne 
samo knovv hovv, am pak tudi 
udeležbo pri kapitalu in mar
ketingu, tako se poslovni 
partner bolj zanima za uspeh 
tovarne, saj pri tem nepo
sredno sodeluje. Iz teh raz
logov smo začeli razgovore o 
tem vprašanju z GE in ev
ropskimi firmami. Dosedanji 
razgovori kažejo, da je  odziv 
za nov način sodelovanja pri 
evropskih firmah veliko 
ugodnejši kot liri ameriških. 
Na vsak način pričakujem o, 
da bomo v letu 1971 uspeli 
realizirati sodelovanje s tu
jim  partnerjem , kar bi pome
nilo, da bo tovarni zagotov
ljena dolgoročna prisotnost s 
kvalitetnimi izdelki in moder
no tehnologijo.

Ko govorimo o predvidenih 
rezultatih za leto 1971 moram 
poudariti, da stopamo v po
slovno leto 1971 z novim sta
tutom, ki ga je  DS tovarne 
sprejel v februarju.

Osebno sem prepričan, da 
predstavlja novi sta tu t novo 
kvalitetno spremembo samo
upravne strukture v naši to
varni oziroma večjo decentra
lizacijo sam oupravljanja. Sa
moupravljanje in gospodarje
nje smo približali delovnim 
enotam, k jer ima proizvodna 
delovna enota kot realizator 
vseh postavljenih ciljev naj
pomembnejšo vlogo. V orga
nizacijski struk turi sta tu ta  
so našli svoje mesto tudi 
strokovni kadri, ki so temelj 
za uspešno poslovanje tovar
ne. Povečanje OD ob kon
cu lanskega leta je pripomo
glo, da prihajajo v našo to 
varno novi strokovnjaki — 
inženirji, ekonomisti in dru
gi, ki bodo realizirali postav
ljene naloge za poslovno leto 
1971.

Pomembno vprašanje pri 
planiranju poslovnih rezulta
tov za leto 1971 je tudi nova 
programska usmeritev tovar
ne. Kljub temu, da je tovarna

(Dalje na 7. strani)



Sindikat mora biti še  aktivnejši... Dobro zamisel posebej plačati!
Odvetnik Borut Irgolič, znani gospodarsko pravni stro

kovnjak je odgovoril na nekaj vprašanj o izumiteljstvu in 
tehničnih izboljšavah, o čem er so na vsejugoslovanski ravni 
posvetovali na Visoki ekonomsko komercialni šoli v Mariboru,

(Nadaljevanje s 3. stran i)
kolektiva. Poskušali bom o iz 
razprave izluščiti najbolj bi
stvena vprašanja.

Več delegatov na občnem 
zboru je poudarilo preslabot
no vlogo sindikata p ri spre
jem anju bistveno važnih 
splošnih aktov tovarne, da 
ni bila dovolj izražena vloga 
sindikata kot zaščitnika de
lovnega človeka in, da je  bila 
sindikalna aktivnost prem aj
hna, da bi živahneje delovale 
tudi ostale družbeno-politič- 
nc organizacije v tovarni. Sin
dikat bi po mnenju teh dele
gatov m oral veliko več storiti 
v boju  za uspešnejše izpol
njevanje proizvodnega plana 
izboljšanje notranje organi
zacije, v boju zoper neracio
nalno trošenje sredstev, za 
večjo produktivnost, k a r vse 
bi lahko pripomoglo do tega 
da bi devalvacijo in ostale 
stabilizacijske ukrepe manj 
občutili v tovarni zlasti de
lavci z nižjimi osebnimi do
hodki.

V razpravi je  bila nadalje 
poudarjena potreba po ustrez
ni ureditvi delovnih prosto
rov v TV montaži, k jer so 
delovni pogoji zaradi mraza 
pozimi, slabe zračnosti in 
drugih pomanjkljivosti zares 
težavni, prav tu  pa je  tudi 
problem zastojev v proizvod
n ji najbolj pereč, saj so de
lavci bodisi zaradi tega ob
sojeni na 80 % osebne dohod
ke, ali pa jih je  treba prem e
ščati v času zastojev na dru
ga dela. Tudi je  bila izražena 
zahteva, naj bi ugotovili, od
kod in če so  vselej objektivni 
razlogi krivi za zastoje v pro
izvodnji, ki pri OD seveda 
najm anj prizadenejo vodilne 
delavce, občutneje pa prav 
neposredne proizvajalce, na
vadno najm anj krive za te 
zastoje.

Vse to  narekuje sindikatu, 
da se resnično postavi na po
zicije delovnega človeka, saj 
ob množici objektivnih težav

prav gotovo kdaj pa  kdaj 
tudi subjektivne težave po
vzročajo, da prihaja  do  tako 
kočljivega položaja v proiz
vodnji.

N adalje je  razprava poka
zala nujnost po ukrepih za 
no tran jo  stabilizacijo v  to
varni na Pržanu, p ri čemer 
bo treba dosledno in  povsod 
razviti večjo pozornost do 
varčevanja, do racionalnejše
ga gospodarjenja in do od
prave vseh slabosti, ki v  pre
teklosti niso dovolile boljšega 
poslovnega rezultata.

Posebno resno je  razprava 
izzvenela tudi ob vprašanju 
urejevanja osebnih dohod
kov in  zaradi tega tudi bo
leče fluktuacije strokovne 
delovne sile. Ta je  bila v 
zadnjem obdobju dokaj veli
ka in tovarni, ki se bori za 
rentabilen in akum ulativen 
proizvodni program , prav go
tovo ne v posebno korist.

N ekateri izmed delegatov, 
ki so posegli v razpravo, so 
kritizirali obljube s stran i 
vodstva tovarne za reševanje 
najbolj perečih problemov, ki 
pa se na splošno niso ures
ničile. To vsekakor ni bilo v 
prid in posebno delovno vne
mo kolektiva, ki je  sicer vo
ljan delati in najteže kar pre
naša pomeni zanj prav zastoj 
v proizvodnji.

Slednjič je  v razpravo po
segel tudi d irektor tovarne, 
dipl. inž. Andrej Pardubsky. 
V svojih izvajanjih je  skušal 
odgovoriti konkretno na vsa 
bistvena vprašanja, ki so jih  
načeli delegati v svoji raz
pravi. Pojasnil je  mnoge iz
med njih, prav tako pa ude
ležencem občnega zbora de
jal, da se bo vodstvo tovar
ne, ob pomoči vseh strokov
nih služb, v najbližji prihod
nosti z vso resnostjo  lotilo 
tud i najbolj rigoroznih sana
cijskih ukrepov, ki naj rešijo 
stan je  v tovarni Avtomatika 
in privedejo do tega, da bo 
delovni kolektiv imel dovolj

dela in zaslužka, pa čeprav bi 
se pri tem  m orda bilo treba 
odreči katerem u izmed dose
danjih  izdelkov obstoječega 
proizvodnega program a. To 
je  vodstvo tovarne sklenilo, 
ker je  le v tak ih  prem ikih 
mogoče najti pot v boljše go
spodarjenje.

še  in še bi lahko navajali 
ugotovitve delegatov, vendar 
naj bo za to po t dovolj. S še 
večjim zadovoljstvom bomo 
kdaj drugič zapisali, kako so 
se v pržanski tovarni odloč
no lotili sanacije in kaj so 
ukrenili, da bi v prihodnje 
delovni kolektiv posloval pod 
bolj norm alnimi pogoji.

Ob koncu občnega zbora 
s ta  bila po razrešnici stare
ga, izvoljena 9-članski izvrš
ni odbor sindikata in 3-član- 
ski nadzorni odbor. Novi iz
vršni odbor čaka dovolj na
log, če se jih  bo lotil resno 
in dosledno.

(Nadaljevanje s 1. strani) 
vsem zaradi prenizke stim u
lacije, nezainteresiranosti, za
radi nerazčiščenega vpraša
n ja , kaj je  službena dolžnost 
in kaj je  šteti kot pobudo 
avtorjev izumov in izboljšav, 
zaradi težav pri realizaciji 
zamisli in dolgotrajnega po
stopka za uveljavitev predla
ganega, itd. Vsi ti odgovori 
pa jasno izpričujejo, da v 
našem združenem podjetju  
ni malo strokovnjakov, ki bi 
ob vrsti solidno rešenih na
štetih  vprašanih prav gotovo 
to  svojo aktivnost lahko bi
stveno poživili in s svojim 
nesebičnim delom pripomogli 
do novih izboljšav in pri
hrankov pri proizvodnih stro 
ških.

In prav ta  ugotovitev na
laga odgovornim v ZP, da

V.: Pravite, da je  s stališča 
prava v izum iteljstvu pri nas 
vse jasno  da imamo prav po 
zaslugi našega dr. S tojana 
P retnarja  najnaprednejšo za
konodajo. Zakaj torej posve
tovanje v Mariboru?

O.: Gre za »klimo«. Hoče
mo ugodno vzdušje za izumi
teljstvo. Nujno! Skoraj ni 
države na svetu, k jer bi manj 
izumljali kot pri nas. še  ti
stih  nekaj izumov, ki jih 
zmoremo, so več ali manj ga
lanterijski, škatle cigaret, ki 
se same prižgejo in podobno, 
no.

V.: Kaj je  to  po Vašem 
»klima«, o kateri so govorili 
v M ariboru?

O.: Pri nas -smo še bolj kot 
k je r koli drugje prepričani, 
da smo plačani tudi zato, da 
razm išljam o na delovnem me
stu. Ne samo to. Ce si kaj 
koristnega izmislimo, se brž 
komu zamerimo. Sodelavcem, 
ki se ustrašijo  za svojo služ-

vsa nerešena vprašanja s 
tega področja čim p re j in 
čim bolje rešijo, saj s ta  izu
m iteljstvo in  racionalizator- 
stvo ena od pomem bnih kom
ponent pri zniževanju proiz
vodnih stroškov in zato še 
tem bolj zaželena v sedanjem  
obdobju našega gospodar
stva. Na tej seji je  kom isija 
za izume in tehnične izbolj
šave razpravljala tudi o pro
gram u svojega dola v letoš
njem  letu, katerega je skup
no s proračunom  za izvedbo 
tega program a posredovala 
delavskemu svetu ZP, da  bo 
o n jih  razpravljal in  ustrez
no sklepal. Vse točke pred
laganega program a im ajo za 
cilj poživitev izum iteljske in 
racionalizatorske dejavnosti 
v delovnih organizacijah, k jer 
naj bi v bodoče tem u po-

bo, podjetju, če hočemo ne
kaj od tega.

V Mariboru smo vsem po- 
vedah, da plačilo za redno de
lo ne krije tistega, kar z iz
um iteljstvom, tehničnimi iz. 
boljšavami in podobnim pri
spevamo posebej. Ce smo si 
kaj koristnega izmislili, mo
ram o za to dobiti ustrezno 
posebno nagrado, neodvisno 
od uspehov pri rednem dolu.

V.: Ste prepričani, da je 
hasnilo?

O.: Da! Včasih je veljalo, 
da bodim o vsi enaki v revšči
ni, danes pa začenja veljati, 
da bodimo vsak po svojih 
najboljših  močeh prizadevni 
za svojo, t. j. tudi splošno 
blaginjo. Zato mora biti 
vsakdo vzpodbujen za napre
dek gmotne proizvodnje. Iz 
družbe popolnoma omejenih 
možnosti moramo postati 
družba odprtih  možnosti za 
vsakogar.

D. P.

membnemu vprašanju posve
čali večjo pozornost kot do
slej.

Komisija je  nato tudi skle
nila, naj bi organizacijsko 
kadrovsko področje ZP .lo 
njene naslednje seje pripra
vilo osnutek novega pravil
nika o izumih in racionaliza
cijah, po katerem  bodo izu
m iteljem  in avtorjem  tehnič
nih izboljšav v ZP zagotov
ljeni ugodnejši pogoji za ži
vahnejšo tovrstno dejavnost,

Končno pa je bilo na komi
siji govora tudi o  tem, naj 
bi v bližnji prihodnosti pri
pravili podelitev priznanj in 
nagrad dosedanjim  avtorjem 
izumov, tehničnih izboljšav 
in avtorjem  objavljenih stro
kovnih člankov, o čemer bo
mo podrobneje v našem listu 
še poročali. —J-

Seja komisšle za izume in tehnične izboljšave
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SO ONI SPOSOBNEJŠI?
(Nadaljevanje iz 8. številke)

TEKMOVANJE
K akor se po eni plati skrbi 

za visokoproduktivno tehno
logijo, se po drugi uporablja 
najsodobnejša organizacijska 
dognanja za vzpodbujanje de
lavcev, vendar ne za večjo 
produktivnost, ki jo  diktira 
tehnična oprema, temveč za 
doseganje višje kvalitete, 
večjo ekonomičnost poslova
n ja  in  za boljše medosebne 
odnose. V teh treh  »discipli
nah« tudi tekm ujejo med od
delki, tovarnam i, skupinami 
tovarn in določena leta tudi 
med kom panijam i. Metode 
teh tekm ovanj so nam znane 
iz časov petletke. Obstoje 
tekmovalni kom iteji od ni
voja kom panije do nivoja 
oddelka, ki na osnovi tekmo
valnih pravilnikov skrbe za 
korektnost tekm ovanja. Pri
re ja jo  male razstavice v od

delkih, s  slikami najboljših, 
s prim erki dobrih in slabih 
izdelkov, delijo pokale, pla
kete, diplome itd., po vseh 
zidovih so transparenti, gesla 
ipd., ki vzpodbujajo tekmo
valce. Res, da enkrat letno 
najboljšim  razdelijo tudi de
narne nagrade, vendar je  psi
hologija tekm ovanja preraču
nana na  vsakodnevni učinek. 
Ali se lahko iz tega kaj na
učimo?

Da im a tekm ovanje svoj 
sm oter si postavijo letne ci
lje, ki so potem  detajlirani 
na mesece m  tedne. Strokov
ne službe pripravljajo  tekoče 
analize, ki se prenašajo na 
grafikone, da je  možen eno
staven pregled dosežkov. 
Sproti se tudi obravnava po
ložaj na rednih tedenskih se
stankih, na različnih vodstve
n ih  stopnjah. S tem je  vsem, 
ki so zadolženi, v okviru

njihovih jasno določenih 
dolžnosti in pravic, omogo
čeno odrejati ukrepe, ki so 
potrebni za ustrezno delo. Za 
vsako odstopanje p ri kvali
teti, ekonomičnosti ali v od
nosih m ora biti dokumenti
rana obrazložitev in  ne pav
šalno sklicevanje na težave z 
orodji, stro ji, m ateriali ali 
ljudmi. Le tako se lahko od
pravljajo vzroki težav, obe
nem pa ocenjuje sposobnosti 
vodij.

Zanimivo, da so že od niž
jega vodečega kadra naprej 
vsi podvrženi ocenjevanju po 
enotnih merilih. To služi ta 
ko za ocenjevanje sposobno
sti, kot določanju dodatkov 
k plačam. Ne nazadnje so to 
tudi objektivizirana merila 
za napredovanje v službi.

FUNKCIONALNOST
ORGANIZACIJE

Spoznanje, da je  tržišče ti
sto, ki daje oceno o njihovi

uspešnosti, se odraža v naj
višjih vodstvenih organih 
družbe. Kvaliteta, cene in 
tehnično-tehnološka razislco- 
valnost so k riteriji za vsak
danjo rabo in  nujni pri na
daljnjem  obsto ju  družbe.

V posamezni tovarni im ajo 
zgolj sprem ljanje stroškov, 
ki je  eden bistvenih pokaza
teljev poslovanja; prodajna 
politika pa  je  centralizirana.

Službe kvalitete so samo
stojne, odgovorne d irektorju  
tovarne, v nekaterih prim e
rih  pa celo podpredsedniku 
družbe, ki je  zadolžen za kva
liteto. Taka organizacija omo
goča največjo možno odgo
vornost za kvaliteto, obenem 
pa zagotavlja stabilnost kva
litete, ki ni podvržena trenut
nim »muham enodnevnicam«. 
Pri nas pomeni ustaviti izde
lavo nekvalitetnih delov pravi 
»bau-bau« - češ, to bo zmanj
šalo realizacijo itd . Na tak 
način se zamegljujejo vzroki 
in povzročitelji slabe kvalite

te. V tej kompaniji pa je od 
ločanje o  odstopanjih v pit 
stojnosti vodilnih iz razvoji 
kvalitete in tehnologije pn* 
zato, da se število teh zmanj
ša na najm anjšo možno men), 
oziroma da se preverja po
stopke in konstrukcijo izdei 
kov tako glede zahtevnosti 
izdelave kot sm otrnosti kon
struktivnih rešitev.

Za vsakršno odstopanje otj 
dokum entacije so že tiskati 
obrazci z naznačenimi vzroki, 
ki edini dopuščajo te odstop; 
ke, obenem pa so tu tudi 
ukrepi, potrebni za izvedi)0 
odstopanja npr.: uporabi s° 
drugi vijak zaradi spremen* 
be v konstrukciji; vse izdelke 
s starim  vijakom v skladi
šču ločiti. Neporabljene vi
jake v skladišču izločiti ipd- 
Skratka, vsa dogajanja sku
šajo dokum entirati in jih ni 
prepuščajo le spominu . ■

S čisto strokovnega s1"* 
šča so dokajšnjega potnf£t 
njihove izkušnje v statisti0111



Večji izvoz
na konvertibilna področja

(Nadaljevanje s  5. strani)
ie v preteklosti gojila am bi
cije, da v večji m eri organi
zira proizvodnjo, ki bazira na 
aplikaciji proizvedenih ele
mentov, ta  dejavnost v tovar
ni do sedaj ni našla prim er
nega odziva. Uporaba polpre- 
vodniških elementov na vseh 
gospodarskih področjih iz le
ta v leto narašča, saj zabe
ležimo pri našem program u 
najvišjo gospodarsko rast, 
cca 20 % na leto. Iz teh raz
logov smo v novem statu tu  
ustanovili sam ostojni sektor 
vezij, katerega namen je  raz
vijati in proizvajati vezja za 
televizijo, gospodinjske stro
je, avtomobilsko industrijo  
itd. Na tem področju predvi
devamo tudi večjo priprav
ljenost tu jih  partnerjev pri 
prenašanju know how kot pri 
proizvodnj i elementov.

Ce zberemo zgoraj navede
ne ugotovitve, lahko na k ra 
tko rečemo, da pričakujem o 
dobre poslovne rezultate v 
letu 1971.

KAKO BO VPLIVALA NA 
VAŠO TOVARNO 
DEVALVACIJA IN OSTALI 
STABILIZACIJSKI 
UKREPI?

Pri doseženem in planira
nem izvozu in uvozu dosega
mo faktor 2,5 v prid izvoza. 
Na podlagi tega ni težko iz
računati, da nam  je  devalva
cija dobrodošla, čeprav je  iz
voz na .konvertibilno področ
je manjši kot na klirinško 
področje. Naši napori za iz
voz v konvertibilno področje 
so se povečali, zato pričaku
jemo tudi na tem  področju 
v letu 1971 večje uspehe. Ti 
sicer ne bodo pripomogli k 
večjemu finančnemu učinku, 
pač pa bomo laže prenesli po
sledice padca cen na našem 
proizvodnem program u.

Znano je, da je  carinska za
ščita za uvoz elementov iz na
šega program a minimalna, za
to  pričakujem o, da se bodo 
jugoslovanski kupci raje 
obračali za nakup v naši to
varni, k je r smo cene v letu 
1971 tudi za jugoslovansko tr 
žišče praktično izenačili s  sve
tovnimi cenami.

Naši strokovnjaki-tehnologi 
intenzivno delajo na tem, da 
čimveč uvoznih materialov 
nadom estijo z domačimi oz. 
z m ateriali iz vzhodnih dežel, 
ki kažejo na tem področju 
znaten napredek.

Od stabilizacijskih ukrepov 
nas je  prizadelo zamrznjenje 
OD, ker je  kolektiv šele ob 
koncu leta 1970 pričel ustvar
ja ti dohodek, ki je  omogočil 
tudi izplačilo večjih osebnih 
dohodkov, ti pa so še vedno 
pod republiškim  poprečjem. 
V tem sm o posebno prizadeti 
zaradi tega, ker imamo na
men pridobiti za našo tovar
no form irane kadre, ki so 
sedaj zaposleni v Zahodni 
Nemčiji in  se želijo vrniti 
v Zasavje. Realno nagrajeva
nje teh kadrov je  možno 
sedaj samo na podlagi zni
žanja osebnih dohodkov že 
zaposlenih.

Glede ostalih stabilizacij
skih ukrepov pa menim, da 
še ni dovolj konkretnih pred
pisov, ki bi omogočali izdela
vo konkictnih stabilizacijskih 
programov v tovarni oziroma, 
da se je  stabilizacija v naši 
tovarni začela že v letu 1970, 
ko smo izdelali sanacijski 
program, ki je  tudi neke vrste  
stabilizacijski program .

ALI BO ODSTOP RIZ
VPLIVAL NA VAŠ
NADALJNI PROGRAM?
Menim, da je  to vprašanje 

posebno pomembno za našo 
tovarno, saj je  bila, posebno 
s tovarno »Poluvodiči«, tesno 
povezana.

Ves čas sodelovanja tovar
ne »Poluvodiči« Zagreb ter 
Iskrine tovarne polprevodni
kov Trbovlje smo imeli dogo
vorjeno delitev proizvodnih 
programov, koristili smo 
skupno licenco firme Gene
ral Electric te r smo planirali 
tudi skupne nastope na do
mačem in tujem  tržišču. Tu
di investicijska vlaganja so 
se v preteklosti vlagala na 
podlagi obojestranske konzul
tacije in form iranosti. Iz tega 
sledi, da so bile vezi z našo 
tovarno veliko tesnejše, kot 
s katerokoli drugo organiza
cijo v okviru ISKRE.

Že pred Izstopom in po iz
stopu so se na nivoju vod
stev obeh tovarn vodili raz
govori, katerih vsebina je  bi
la namenjena ocenitvi polo
žaja obeh tovarn v novi situ
aciji. Razgovori so pokazali 
skupno željo, da se dobro 
sodelovanje obeh tovarn v 
preteklosti nadaljuje tudi v 
novi situaciji oziroma v pri
hodnje. Osnovni zaključek po
govorov je  bil v tem, da obe 
tovarni skleneta dolgoročno 
pogodbo o poslovno-tehnič- 
nem sodelovanju, ki bazira 
na obstoječi razdelitvi proiz
vodnega programa ter se vne
sejo določila, ki so pomemb
na pri sodelovanju s tujim i 
partnerji.

Naivno bi bilo misliti, da 
se ne bodo pojavile po izsto
pu RIZ tudi situacije, ki ne 
bodo pogojene s konkurenč
nim nastopanjem  na tržišču, 
am pak z večjo rastjo  elek
tronske industrije na Hrva
škem. V okviru zagrebške 
elektroindustrije sc form ira 
močna grupa s posebnim po
udarkom  na industrijski elek
troniki. Nobena skrivnost ni, 
da se trenutno vlaga samo v 
Tvomico poluvodiča Zagreb 
približno 5 m ilijard starih  di
narjev za razširitev in moder
nizacijo polprevodniške proiz-
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kontroli kvalitete. Te metode 
ogromno pomagajo pri vseh 
ekonomsko-telmičnih odločit
vah v sami neposredni p ro
izvodnji in p ri poslovni poli- 
hki vodstva podjetja.

ORODJA, NAPRAVE IN 
NJIHOVA KONSTRUK
CIJA

Že prej sem omenil veli
kansko skrb za lastne kon
strukcije in proizvodnjo kon
strukcij in naprav.

Praviloma im a vsaka to- 
''arna svojo orodjarno in 
konstrukcijo orodij, ki skrbi 
v glavnem za proizvodnjo 
"kanjših, recimo enostavnej
ših orodij ter za vzdrževanje 
0r°djarskega fonda v tovar- 

Poleg teh pa im ajo še 
ntralno konstrukcijo orodij 

n naprav za grupo tovarn, 
k r delajo specialisti za po

t e z n a  področja in im ajo 
2* centralno orodjarno. 

a Proizvaja predvsem za-

htevnejša orodja, naprave ali 
postrojenja. Poleg tega im ajo 
specializirane tovarne orodij, 
kot npr. PREMIER PRECI
SION Ltd., ki so jo  kupili
1969. leta; prav tako kupljena 
KEELAVITE HYDRAULICS 
Ltd., ki naj bi z že obstoječo 
LUCAS INDUSTRIAL EQUIP
MENT Co. razvila široko pro
izvodnjo industrijske opre
me. Te specalizirane tovarne 
razvijajo inženiring ne le v 
orodjarstvu, temveč tudi na 
področju prototipov, kar v  
obstoječih razvojnih labora
torijih  in v redni proizvodnji 
ni mogoče.

Vsi ti nakupi orodjarskih 
kapacitet so nujni poleg dru
gega tudi zaradi usm eritve 
Lucasa v hidravlično, pnev
m atsko in  servo-sistemsko 
opremo, k a r predstavlja zelo 
progresivno poslovno področ
je. To označuje tudi nakup 
VACTRIC CONTROL EQUIP
MENT, ki proizvaja širok 
asortim an servo-sistemov, ki 
je  kom plem entaren proizvo-

dom ROTAXA, kompanije že 
v Lucasovem sestavu.

Tako vidimo, da je  lastnim  
ustvarjalnim  silam in proiz
vodnim možnostim posvečena 
največja skrb na vseh pod
ročjih  od raziskav in razvoja 
do tehnoloških rešitev.

Vprašanje, ki sem ga po
stavil v začetku; So oni spo
sobnejši, po vsem tem ne 
m ore ostati brez odgovora: 
Sposobnost naših ljudi ni 
m anjša kot v Angliji, pač pa 
im ajo oni sposobne organiza
torje, ki pravilno vrednotijo: 
tim sko delo, lasten razvoj m 
raziskave, lastne konstrukcije 
in  orodjarske zmogljivosti ter 
da je  potrebno vsakega de
lavca angažirati za večji 
uspeh podjetja. Vse to  je  se
veda plod spoznanja, da je 
borba za tržišče povezana s 
kvaliteto, cenami in sodob
nim i konstrukcijami.

Lucijan Vega
dipl. inž.

vodnje, kot baza za aplikacijo
drugih pomembnih progra-- 
mov elektronike. Na drugi 
strani pa ugotavljamo, da v 
združenem podjetju  ISKRA 
trenutno posvečamo največ 
pozornosti proizvodnim pro
gram om iz elektromehanike, 
čeprav si Slovenci lastim o 
pravico, da smo pionirji elek
tronike v Jugoslaviji.

V tej zvezi bi pojasnil sta
lišče naše tovarne do ostalih 
proizvajalcev oziroma do E l 
Niš, ker mislim, da smo na 
tem področju prem alo pove
zani oziroma prem alo vskla- 
jujem o svoje proizvodne pro
grame. Naši razgovori s tu ji
mi partnerji pri delitvi p ro
gram a in prenašanje tehnolo
gije, so prinesli veliko več 
rezultatov ko t sodelovanje

dom a v  Jugoslaviji, k jer tak
šni napori ne najdejo pravil
nega odziva. Dvojnost p ro
gram a pogojuje m ajhne p ro 
izvodne serije, dvojno inve
stiranje in izkoriščanje ino
zemske konkurence doma in 
na tujem.

Ne glede na to, v kakšni 
organizacijski struk turi posa
mezna podjetja delujejo, bi 
bilo edino realno združiti na
pore v skupno vlaganje oziro
m a v pravilno programsko 
razdelitev v jugoslovanskem 
gospodarskem prostoru te r 
na ta način zagotoviti opti
malno rast razvoja ter zago
toviti uspešen nastop na do
mačih in tu jih  tržiščih.

V. d. direktorja:
Janko inž. PUCELJ

P is m o  R d e č e g a  k r iž a  S lo v e n ije

Podprimo krvodajalstvo
Republiški odbor Rdečega križa Slovenije, mestni 

odbor Rdečega križa Ljubljana in občinski odbori Rde
čega križa organizirajo že 16 let prostovoljno krvoda
jalstvo na Slovenskem. Zaradi vedno večje potrebe po 
krvi (naraščanje prom etnih nezgod, nezgod v gospo
dinjstvu, na delovnih mestih, novi dosežki medicinske 
znanosti itd.) so vse bolj očitne potrebe po sodelovanju 
vsega prebivalstva pri izpolnjevanju program a krvo
dajalskih akcij.

Ker bi rad i popularizirali krvodajalstvo tudi prek 
tiska delovnih organizacij, vas prosimo za pomoč. Vaše 
glasilo je  že dosedaj m orda objavilo datum e ali dneve 
krvodajalskih akcij in druge sestavke, ki so spodbujali 
ljudi, da so se odločili priti na odvzem krvi. Želeli bi, 
da bi z objavljanjem  term inov-krvodajalskih akcij na
daljevali tudi v letu 1971.

Da zagotovimo zadostne količine krvi, m ora orga
nizacija Rdečega križa pridobiti za odvzem krvi vsako 
leto okrog 70.000 občanov. To ni lahka naloga, zato 
smo tako zelo navezani na uporabo vseh oblik m oti
vacije za pridobivanje novih krvodajalcev.

Občinski odbori Rdečega križa — kot neposredni 
organizatorji krvodajalskih akcij — vam bodo dali kon
kretne podatke o tem, kako sodelujejo v krvodajalskih 
akcijah posamezne delovne organizacije in drugi.

Prostovoljno krvodajalstvo je  odgovorna družbena 
naloga, ki jo  je  Rdeči križ prevzel pod pogojem, da 
bodo sodelovale vse subjektivne sile. Zato je skupščina 
SRS sprejela priporočilo o njihovem nadaljnjem  sodelo
vanju p ri krvodajalstvu.

Zahvaljujem o sc vam za sodelovanje v minulem letu 
in pričakujem o — da boste naša prizadevanja podpirali 
tudi v bodoče.

Tovariške pozdrave!
RDEČI KRIŽ SLOVENIJE 

Republiški odbor 
Ljubljana, Mirje 19

Glede na gornje pismo uredništvo glasila »Iskra« 
objavlja program  krvodajalskih akcij do m aja 1971. 
V enakih term inih pa bodo kasneje objavljene akcije 
od m aja do konca leta.

Prav je, da vemo, da je  za kritje  vseh potreb po 
krvi potrebno, da pride letno na odvzem kivi 70.000 
ljudi in to  vsak odvzemni dan 200 ljudi. Zato priča
kuje organizacija Rdečega križa, da se bodo na odvzem 
krvi odzvali vsi zdravi občani. Ker samo kri nadomesti 
kri, je  razumljivo, da si jo  z darovanjem zagotovimo 
tudi sebi in svojim bližnjim, če bi jo  potrebovali.
DATUM IN KRAJI AKCIJ

Marec 1971:
Ljubljana-Moste 16, 17, 18; Ljubljana-Bežigrad 19; 

K ranj 23, 24, 25. 26, 29, 30, 31.
April 1971:
K ranj, 1, 2; Domžale 5, 6, 7, 8, 9, 12, 13; Žalec 14, 15; 

Cerknica 16, 17; Sežana 19, 20, 21, 22, 23; Sežana in 
Ilirska Bistrica 24; Zagorje 28, 29.

Maj 1971:
Slovenska B istrica 5; Trebnje 6, 7; Univerza 10, 11; 

Velenje 12, 13, 14, 15; Brežice 18, 19; Kamnik 21, 22, 24, 
25, 26; Ribnica 27, 28; Ljubljana-Vič-Rudnik 31.

Rdeči križ vabi vse prebivalce, da se čimprej javijo 
občinskemu odboru Rdečega križa in sporočijo, kateri 
dan želijo p riti na odvzem krvi.



II . SNDKALNO SMUČARSKO PRVENSTVO LJUBLANE

Zmagoslavje smučarjev ZZA
V soboto, 6. t. m. je  bilo v 

K ranjski gori II . sindikalno 
prvenstvo Ljubljane v vele
slalomu, na katerem  je  v raz
ličnih ženskih in moških tek
movalnih razredih nastopilo 
skupno 478 tekmovalk in tek
movalcev iz 68 ljubljanskih 
delovnih kolektivov.

Dornik (ZZA) s časom 1:32,59, 
medtem ko je  bil Janez Sr
šen (Avtomatika) s časom 
1:38,27 na 6. mestu. V m o
škem II. razredu je  z odlič
nim časom 42,0 zmagal Milan 
Bernik (Elem enti), Jože H ri
bar (ZZA) pa je  bil s časom 
46,9 na 9. mestu. V III. raz
redu pa je  delil 3. in 4. me

sto  s časom 35,8 Pavle M atja
šič (ZZA). Žal so bili neka
teri naši vidnejši tekmovalci 
zaradi napak na progi dis
kvalificirani. Ob tako močni 
in  številni konkurenci so se 
to  pot Iskraši lepo izkazali, 
zato jim  vse priznanje.

- J o  —
Tudi letos je  bilo med na

stopajočimi lepo število, kar 
prek 60 sm učark in sm učar
jev iz Iskrinih organizacij 
ljubljanskega področja: ZZA, 
Commerce, Elementi, Avto
m atika, Naprave in Aparati, 
ki so skušali doseči kar naj
boljše rezultate.

V izredno hudi konkurenci 
sm učarjev iz drugih kolekti
vov so se kljub zahtevnim 
progam in snegu Iskraši na 
splošno dobro odrezali, z od
ličnimi uvrstitvam i pa so se 
še posebno izkazali zastop
niki Zavoda za avtom atiza
cijo. Smučarke ZZA na pri
m er so v ekipni uvrstitvi za
sedle 3. mesto za ekipam a 
Emone in Jugotekstila, med
tem  ko je  moška ekipa za
sedla 2. mesto za zmagovalno 
ekipo IMP. V skupni ekipni 
uvrstitvi obeh zavodovih ekip 
pa so celo zasedli prvo me
sto in si tako mimo pokala 
priborili tudi kristalno vazo 
predsednika skupščine m esta 
Ljubljana, inž. Mihe Košaka. 
S tem so dosedanjim  trofe
jam  v svoji prostorni vitrini 
dodali nove pridobitve, ki 
govore o kvaliteti sm učar
skega športa v ZZA.

žal nismo pravočasno do
bili na ogled kom pletnih teh
ničnih rezultatov, da bi lah
ko zapisali, kako so se odre
zali vsi Iskraši, ki so tekm o
vali v tem tekmovanju. Zato 
le podatki za najbolj uspeš
ne. Med ženskami v I. raz
redu je  M arta Vrhovec (Com
merce) zasedla 7. m esto s 
časom 43,8. V II. ženskem 
razredu je  bila Olga Strniša 
(ZZA) 4. s časom 40,9, med
tem  ko sta se Olga Skubic 
(ZZA) in Erna Mihalič (Com
merce) s časom 44,1 in 44,4 
uvrstili na 6. oz. 7. mesto.

Med moškimi v I. razredu 
je zasedel 2. mesto Ludvik

DOPOLNILO
V prejšn ji številki našega 

glasila smo dovolj prostora 
posvetili letošnjim  zimsko
športnim  igram v K ranjski 
gori. V obilici rezultatov pa 
se nam  je  žal primerilo, da 
smo nehote pri rezultatih iz- 
pusili B arbaro Pikon, ki je  iz
ven konkurence kot štipendi
stka vozila v razredu žensk 
do 30 let starosti. Pikonova 
je  dosegla čas 51,2, enak 
zmagovalki v tem razredu — 
Mojci Verdnik iz ZZA. Prosi
mo, da nam  prizadeta po
m anjkljivost oprosti!

Olga Skubic (29) in Olga S trniša (24) iz ZZA sta se tudi na 
II. sindikalnem prvenstvu Ljubljane dobro uveljavili

Le šahisti
iz Aparatov še  vztrajajo

Vsako zimsko sezono do
slej je  v L jubljani potekalo 
dokaj razgibano sindikalno 
šahovsko prvenstvo. K ar v 
štirih  ligah so se med seboj 
borile šahovske ekipe ljub 
ljanskih kolektivov, m ed ka
terim i se je  leto za letom 
pojavljala tudi vrsta  ekip iz 
naših ljubljanskih tovarn. V 
prvi ligi se je  najuspešneje 
uveljavljala ekipa ZZA. Le
tošnje sindikalno prvenstvo 
Ljubljane v šahu se je  začelo 
z zamudo šele 3. t. m. in  v 
nekoliko okrnjenem  obsegu. 
Letos tudi šahisti Iskre v teh 
tekm ovanjih niso tako zasto
pani kot doslej.

V letošnji III. ligi sindi
kalnega moštvenega šahov
skega prvenstva sodeluje le 
ekipa šahistov iz tovarne 
Aparati. V tej ligi sodelujejo

še močne ekipe šahistov 
L jubljana-transport, Železni
čar II, Litostroj II, Gostinci 
II, ekipa slepih »Pavel Mor
gan«, Carinarnica-Intcrevropa 
I in ekipa Kartonažne to
varne.

šah isti tovarne Aparati so 
v I. kolu, ki so ga odigrali 
3. t. m. izgubili z rezultatom  
2:4 z ekipo Carinam ica-Intcr- 
evropa. Ekipo sestavljajo na
slednji šahisti: Pavel Sešek, 
Milovan Rulič, Stane Zemlja
rič, Dane Černe, Bogdan Bre
zigar, Janez Grčar, Stane Ci
m erm an in Franc Močnik, ki 
bodo skozi nadaljn ja  kola 
igrali izmenično. V upanju, 
da bo po neuspehu v prvem  
kolu bolje, bomo odslej na 
kratko sproti sprem ljali nji
hov boj za čim boljšo uvrsti
tev. — ko

Pred letošnjim  startom  starejših  tekmovalcev

V premislek do prihodnjih 
X. zimsko-športnih iger Iskre

Že vsa leta, odkar aktivno 
po službeni dolžnosti sprem 
ljam  športno aktivnost v na
šem združenem podjetju , 
prav rad  pozimi odhajam  na 
smučišča, k jer se naši smu
čarji tako množično borijo 
za naslove najboljših  v posa
meznih kategorijah. Nobe
nega dvoma ni, da je  smu
čarski šport med našim i de
lavci zelo razvit in priljub
ljen in je zato povsem prav, 
da že devet let sem imamo 
naše zimsko-športne igre, saj 
tudi tako pomagamo k afir
m aciji podjetja  v naši javno
sti.

Po letošnjih igrah — šte
jem o jih lahko za uvod v vr
sto prireditev, ki se bodo do 
vrhunca praznovanja 25-let- 
nice Iskre — 4. julija, dneva 
borca in dneva Iskre še zvr
stile, pa menim, da bi bilo 
um estno prem isliti, če so 
naše zimsko-športne igre, tak
šne kot so bile doslej, vse 
kar lahko organiziramo. '

Menim namreč, kot najbrže 
tudi mnogi izmed aktivnih 
sm učarjev v našem podjetju , 
da ne bi bilo napak, ko bi 
prihodnje, jubilejne X. zim
sko-športne igre Iskre lahko 
z veleslaloma razširili še na 
kakšno drugo sm učarsko pa
nogo, ali pa celo tudi na ved
no bolj popularno — sanka
nje.

Navada je, da so naše zim
sko-športne igre ob sobotah. 
Samo tekmovanje v velesla
lomu pa se mi zdi, da je  pre
malo, če hočemo govoriti o 
zimsko-športnih igrah. Ob 
bistveno ne dosti večjih fi
nančnih sredstvih bi jih  ka
zalo razširiti še na slalom, 
ali pa m orda celo tudi na 
teke s tem, da bi potekale v 
soboto in nedeljo. Stavim, da 
b i tud i sankanje privabilo

ZAHVALA

Ob sm rti moje drage mame 
ANTONIJE FURLAN

se iskreno zahvaljujem vsem 
sodelavcem SMK ZZA — 
Ljubljana, za izraze sožalja, 
podarjeni venec te r  številno 
sprem stvo na njeni zadnji 
poti.

Sin Anton Furlan

številne tekmovalce. Prav go
tovo bi z razširitvijo sporeda 
igre še pridobile na popular
nosti, pa tudi število nasto
pajočih bi se verjetno še po
večalo in s tem bi lahko do
segli še večjo množičnost 
Tak način se je uveljavil k  
tudi drugje, o  čemer pričajo 
zimsko-športne igre gradbin
cev, pa tudi delavcev drugih 
gospodarskih panog.

To kar sem zapisal bo mor
da kdo ocenjeval kot odveč
no, kljub tem u pa bi bilo že
leti, da bi kom isija za šport 
in rekreacijo pri sindikal
nem odboru ZP o tem pred
logu razmislila in ga more
biti sprejela za prihodnje ju
bilejne zimsko-športne igre. C

ZAHVALA

Ob sm rti moje mamo 
URŠULE M OU 

se najlepše zahvaljujem so
delavcem terminskega oddel
ka, obrata EMI v kranjski 
tovarni za poklonjeno cvetje 
in spremstvo na njeni zadnji 
poti.

V iktor Keše z družino

ZAHVALA

Ob sm rti mojega dragega 
očeta

MATIJE CRNACA
Se iskreno zahvaljujem sodo1 
Iavcem obrata  »Števci«, t0, 
vam e »Elektromehanika« " 
Kranj za izraze sožalja in S1 
nančno pomoč.

Hčerka
Miroslava Černač

I S K R A -  glasilo delovo» 
ga kolektiva ZP Iskra Kranji
industrije za elektromehanikft
telekomunikacije elektronike 
in avtom atiko — Urejuj* 
uredniški odbor — Gl®'“ 
urednik: Pavel Gantar -  “J 
govorni urednik: Janez =-* 
— Izhaja tedensko — Rokopt 
sov ne vračamo — Nas-o 
uredništva: ISKRA Kranj.
Savska loka 4. telefon 22-2' 
int. 333 — Tisk in 
»CP Gorenjski tisk« ^


